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І розділ. Зміни в написанні слів ( без 
варіантів)

• 1. Відповідно до вимови іншомовного слова з Й у 
складі буквосполучень передаємо буквами 
Я,Ю,Є,Ї: проєкт, проєкція, фоє, конвеєр, Ісая, Соєр, Гоя, 
суб’єкт, флаєр, фаянс, лояльний…

• 2. Іншомовні буквосполучення СК відтворюємо 
українською буквою К ( без подвоєння): Дікенс, 
Бекі, Текерей, Букінгем, Шерлок, Ламарк…



Написання разом

• 1. Слова з першим компонентом, що визначає 
кількісний (або вищий від звичайного, слабший, 
швидкий і т.п.) вияв, як: архі-,гіпер-,екстра-,макро-, 
міні-,максі-, мікро-, супер-,преміум-,флеш-, моно-, 
нано-, поп-,євро-(мінісукня, віцепрезидент, мікрохвилі, 
топмодель, вебсайт, нанотехнології, мінідиск, екстраклас…) 

• 2. Слова з першим компонентом анти-, контр-,віце-, 
екс-, обер-, унтер-, штабс- ( віцепрем’єр, ексміністр, 
ексчемпіон,антивірус, контрудар, віцеконсул,   але контр-адмірал)

• 3. Складноскорочені слова (мішані та складові 
абревіатури): адмінресурс, Міносвіти, профспілка, 
Святвечір…



Пишемо нарізно без дефіса

• Невідмінюваний числівник ПІВ зі значенням 
половина з наступним іменником пишемо окремо 
( пів аркуша, пів години, пів Києва, пів Європи, пів міста…)

• АЛЕ: якщо ПІВ з наступним іменником у називному 
відмінку становить єдине поняття і не виражає 
значення половини, пишемо РАЗОМ: півзахист, 
піваркуш, півострів, півмісяць, півоберт, півколо, південь…



Правопис російських прізвищ

• Прикметникові закінчення російських прізвищ (-
ой) передаються через – ИЙ: Донський, Крутий, 
Соловйов-Сєдий, Трубецький, Полевий…

• Виняток – Лев Толстой

Зміна в окремому слові СВЯЩЕННИК:

як і в інших словах , де маємо подвоєння 
приголосних як наслідок збігу ( письменник, денний, 

законний, законність, законно, туманно…)



Велика літера

1.  Географічні назви, що починаються із Східно-, 
Західно-, Північно-, Південно-, Центрально-
пишуться з великої літери й через дефіс ( Південно-

Західна залізниця, Східно-Китайське море….)

2. Назви виробничих марок машин, приладів

( автомобіль «Вольво», автобус «Богдан…), але назви 
самих виробів – з малої літери ( «вольво», «боїнг»….).

У побутовому вживанні   ці назви – без лапок ( 
приїхали на мерседесі, катались на фольксвагені…)



ІІ розділ. Варіанти ( допускається правописна 
варіантність)

• 1. У прізвищах та іменах  передавання іншомовного 
звуку g двома способами ґ - г (Георг – Ґеорг, Гете – Ґете).

• 2. У словах, що запозичені з давньогрецької  мови, 
варіанти ау – ав: лауреат –лавреат, аудиторія – авдиторія, 
пауза – павза, фауна – фавна… 

• 3. У словах, узвичаєних з ф,  - варіантність: ефір –

етер, міф – міт , логарифм – логаритм, Афіни – Атени, 
кафедра – катедра…



Варіанти форми родового відмінка

• Іменники на –ть після приголосного , а також 
слова кров, любов, осінь, сіль, Русь, Білорусь у
родовому відмінку можуть набувати як варіант 
закінчення – и: ( гідности, незалежности, радости, 

смерти, чести, хоробрости, крови, любови, осени, соли, 
Руси, Білоруси)

!!!

• У деяких давно засвоєних словах є варіант голосного И на 
початку слова ( ирод, ирій), АЛЕ: На початку слова завжди 
пишемо І , а не И: індивід, інтерес, ідея, інструкція …



Фемінітиви

• Новий правопис впроваджує вживання 
фемінітивів ( директорка, редакторка, філологиня, 
майстриня, порадниця, авторка, членкиня,патронеса…).

• Правопис подає правила їх утворення, але  НЕ 
зобов’язує їх використовувати



• КУЛЬТУРА МОВЛЕНЯ

ТІЛЬКИ

Доброго ранку. Добрий день. (добридень).  
Добрий вечір. (добривечір). Добраніч. На 
добраніч

Вибачте мені, перепрошую, даруйте, пробачте

В Україні

Протягом року ≠ на протязі дуже некомфортно

Наразі (у цю мить) м’яч знаходиться у голкіпера 
≠ Зараз ми поговоримо про правопис ≠ Чого 
тепер (у наш час) не роблять люди?



ТВОРЕННЯ ІМЕН ПО БАТЬКОВІ
ЖІНОЧІ: - ІВНА, - ЇВНА
Микола – Миколаївна
Григорій – Григорівна

ЧОЛОВІЧІ: - ОВИЧ
Олександр – Олександрович

Андрій - Андрійович
АЛЕ

Ігор - Ігорьович



МАЄТЬСЯ НА УВАЗІ

ЙДЕТЬСЯ ПРО…
МОВА ЙДЕ ПРО…



САМИЙ КРАЩИЙ
САМИЙ ДОВГИЙ 

НАЙКРАЩИЙ
НАЙДОВШИЙ

БІЛЬШ(МЕНШ) ГАРНИЙ
НАЙБІЛЬШ(НАЙМЕНШ) ДОВГИЙ



Слова одні нам тішать слух і зір,
а інші нас відштовхують 

раптово.

М. Рильський


